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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Onderwijs, Vorming en Weten-
schapsbeleid heeft de haar toegewezen decreetsbe-
palingen en programma's van het ontwerp van
decreet houdende de aanpassing van de algemene
uitgavenbegroting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1997 besproken tijdens
haar vergaderingen van 20 mei 1997 en 29 mei
1997.

Het verslag over de aangelegenheden waarvoor de
commissie bevoegd is bevat vier delen :

I. Onderwijs, materie waarvoor de heer Luc Van
den Bossche, minister vice-president van de
Vlaamse regering, Vlaams minister van Onder-
wijs en Ambtenarenzaken bevoegd is. Dit
gedeelte van de begroting werd besproken in
samenhang met hoofdstuk IV van het pro-
grammadecreet (Stuk 660/1) ;

II. Wetenschapsbeleid, materie waarvoor de heer
Luc Van den Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaams minister van Bui-
tenlands Beleid, Europese Aangelegenheden,
Wetenschap en Technologie bevoegd is ;

III. Middenstandsopleiding en Landbouwvorming,
materie waarvoor de heer Eric Van Rompuy,
Vlaams minister van Economie, KMO, Land-
bouw en Media bevoegd is.

IV. Beroepsopleiding, materie waarvoor de heer
Theo Kelchtermans, Vlaams minister van Leef-
milieu en Tewerkstelling bevoegd is ;

De toelichting bij het bevoegdheidspakket III werd
verstrekt door de heer Luc Van den Bossche, minis-
ter vice-president van de Vlaamse regering, Vlaams
minister van Onderwijs en Ambtenarenzaken.

I. ONDERWIJS

I. Inleidende uiteenzetting door de heer Luc Van
den Bossche, Vlaams minister van Onderwijs en
Ambtenarenzaken

De minister verklaart dat de commissie in novem-
ber 1996 de door de Vlaamse regering ingediende
ontwerpbegroting 1997 heeft besproken en goed-
gekeurd. Deze initiële begroting 1997 was in feite
niet meer  –  maar ook niet minder  –  dan de
financiële vertaling van het gevoerde onderwijsbe-

leid. Het budget, uitgedrukt in termen van ‘beleids-
kredieten’ (de som van de niet-gesplitste kredieten
met uitzondering van de vereffeningskredieten, de
gesplitste vastleggingskredieten en de vastleggings-
machtigingen) maar exclusief de provisie voor
index, bedroeg 238.920,9 miljoen frank. Het verge-
lijkbare, aangepaste budget 1996 bedroeg 232.923,4
miljoen frank. Met deze budgettaire middelen kon
het huidige onderwijsbeleid worden verder gezet
én worden bijgestuurd in het kader van het regeer-
akkoord : de initiële begroting 1997 was met ande-
re woorden een pleidooi voor het continu verbete-
ren van de kwaliteit van het onderwijs en voor het
beheersbaar houden van de uitgaven, zonder
besparingen.

De minister vat de belangrijkste beleidsaccen-
ten/initiatieven van de initiële begroting 1997 nog
even beknopt samen :

1. Indexatie (à 100 %) van de werkingsmiddelen
van het basisonderwijs, de werkingsuitkeringen van
de universiteiten en de globale enveloppe voor de
hogescholen. De werkingsmiddelen van het secun-
dair onderwijs werden  –  en dit in tegenstelling tot
het begrotingsjaar 1996  –  eveneens opnieuw
geïndexeerd, zij het ‘slechts’ voor 75 % van de
loonnorm.

2. Implementatie van het decreet betreffende de
lerarenopleiding en de nascholing, waarbij dit
nascholingsbeleid  –  vanaf 1 september 1996  –  op
een andere leest wordt geschoeid : van aanbodge-
richte navorming wordt gefaseerd overgeschakeld
naar vraag gestuurde nascholing, waarbij de midde-
len van 230 miljoen in 1996 verhoogd worden tot
530 miljoen in het jaar 2003.

3. Structurele opname van de extra financiële mid-
delen (35 miljoen) voor de organisatie van Neder-
landse taallessen voor migranten en vluchtelingen
(NT2), in het globale budget basiseducatie.

4. Verhoging  van de middelen ter financiering van
speciale leermiddelen voor leerlingen/studenten
met een handicap in het gewoon onderwijs. In con-
creto gaat het hier om de financiering van techni-
sche hulpmiddelen en van prestaties zoals onder-
houd en herstelling van deze apparatuur, omzettin-
gen van leerboeken in braille en vergrotingen door
middel van grootletterdruk.

5. Financiering van de zgn. ‘upgrade van de brugsi-
mulator’ van de Hogere Zeevaartschool. Deze aan-
passing is noodzakelijk omwille van de opgelegde
internationale verplichtingen voor wat betreft de
technische uitrusting van deze apparatuur. De ‘ver-
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nieuwde’ simulator zal eveneens ter beschikking
worden gesteld voor bijscholing van ‘derden’, zoals
rivier- en zeeloodsen.

6. Organisatie van een toelatingsexamen voor de
opleidingen kandidaat-arts en kandidaat-tandarts.
Lange termijndoelstelling is uiteraard om, via de te
verwachten daling van de instroom van studenten,
het aantal artsen en tandartsen te beperken.

7. Budgettering van de extra-kosten van de patro-
nale bijdragen van de vrije universiteiten (conform
art. 136 van het universiteitsdecreet), teneinde alle
Vlaamse universiteiten een gelijkwaardig geldelijk
statuut te verzekeren.

8. Indexatie met 2 % van de studietoelagen voor
het hoger onderwijs (academiejaar 1997-1998) ; dit
in het kader van de uitvoering van het regeerak-
koord terzake.

9. Extra aandacht voor externe communicatie : in
navolging van de nieuwsbrief voor ouders werd de
“Nieuwsbrief voor de leerlingen” opgestart. Deze
speciale jongerenkrant voor leerlingen van de
tweede en derde graad secundair onderwijs wordt
eveneens gratis aangeboden.

10. Het voeren van een stimuleringsbeleid met
betrekking tot de nieuwe informatietechnologie.
Het is immers de taak van de overheid om scholen
te ondersteunen bij de introductie van nieuwe
media in het onderwijs. Het educatief gebruik van
Internet of andere telenetwerken, educatieve soft-
ware (multimedia) en de veranderende rol van de
leerkrachten door de introductie van nieuwe media
in het onderwijs vormen daarbij centrale aan-
dachtspunten, zonder dat hierdoor het verschil tus-
sen rijke en arme scholen vergroot.

11. Versteviging van het internationale onderwijs-
beleid met betrekking tot de participatie aan inter-
nationale onderwijsprogramma's en de opvolging
van de internationale ontwikkelingen in het onder-
wijs en het onderwijsbeleid. In 1997 wordt een bij-
komende inspanning gedaan ter versteviging van
een aantal internationale samenwerkingsinitiatie-
ven (met o.a. Rusland en China).

12. Extra middeleninjectie, in uitvoering van het
regeerakkoord en van het decreet betreffende de
hogescholen (rationele uitbouw van het aanbod)
én als eerste, gefaseerde aanzet van een algehele
inhaalbeweging, ten belope van 800 miljoen ter
financiering van hogeschoolcampussen.

Tijdens een budgetcontrole tracht de overheid,
conform de regelgeving terzake, om de krachtlijnen
van haar initieel begrotingsbeleid (overwegend)
aan te passen aan de evolutie van technische para-
meters. Voor onderwijs zijn dit onder meer de leer-
lingentellingen en -prognoses, de evolutie van het
aantal betaalde personeelsleden, de evolutie van de
zogenaamde vergrijzing, van de inflatie.

Naast de blijvende bekommernis van de minister
om het onderwijsbudget beheersbaar te houden en
een aantal (eerder) begrotingstechnische ingrepen,
wordt in het ‘aanpassingsblad’ een beperkte aanzet
gegeven tot uitvoering van een aantal dossiers in
het kader van het regeerakkoord.

Globaal bedraagt het ontwerp van aangepaste
onderwijsbegroting 1997, uitgedrukt in termen van
beleidskredieten, 239.301,9 miljoen fr. Het verge-
lijkbare, initiële budget 1997 bedroeg 238.920,9 mil-
joen. Dat betekent met andere woorden een stij-
ging van het onderwijsbudget met (slechts) 381
miljoen of 0,16 %. De (beperkte) bijkredieten
voorgaande jaren (globaal 408,9 mio) bestaan
overwegend uit regularisaties van loonachterstal-
len en RSZ-vereffeningen.

Welke zijn nu de belangrijkste beleidsaccenten
en/of maatregelen van de begrotingscontrole 1997 ?

1. Integratie van de kost van de (nieuwe) onder-
wijs-CAO 1995-1996 in de lopende loonkredieten.
De inschatting van de budgettaire kost  –  op kruis-
snelheid in 1997  –  bedraagt 100,8 miljoen frank.
Deze CAO voor de jaren 1995 en 1996 bevat voor-
namelijk tewerkstellingsmaatregelen en zeer
beperkte geldelijke maatregelen. De mogelijkhe-
den van loopbaanonderbreking worden verruimd.
De versoepeling van de uitstapregelingen sluiten
aan bij de reeds bestaande niveaudecreten (basis-
en hogeschoolonderwijs). De geldelijke maatrege-
len beogen, naast een beperkte aanpassing van de
berekening van de zogenaamde ‘uitgestelde bezol-
diging’, een rechtvaardige behandeling van de deel-
tijds werkenden door middel van een opheffing
van de blokkering van de geldelijke anciënniteit bij
onvolledige prestaties. Deze laatste maatregel
heeft daarenboven een vereenvoudiging van de
werking van de administratie tot gevolg én kan een
stimulans zijn voor de aanmoediging van arbeids-
herverdeling.

2. Integratie van de budgettaire implicaties van de
invoering van het decreet Basisonderwijs van 25
februari 1997. De budgettaire weerslag 1997
bedraagt 29,3 miljoen, op kruissnelheid 59,9 mil-
joen. In concreto betreft het hier de volgende
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maatregelen (uitvoeringsbesluiten) die in werking
treden op 1 september 1997 : verbetering van de
personeelsformaties gewoon en buitengewoon
basisonderwijs (onder meer ingevolge de invoering
van beleidsondersteunende omkadering), bijko-
mend personeel (15 FT’s) voor begeleiding en
ondersteuning van de lokale comités en tenslotte
de (voorwaardelijke) toekenning van extra omka-
dering voor anderstaligen in de faciliteitengemeen-
ten.

3. Budgettering van de kost (18,1 miljoen in 1997)
van de reorganisatie van de kine-opleiding. In het
ontwerpdecreet op de kinesitherapie blijft in een
eerste fase de loonkost van de vaste en immune
personeelsleden, verbonden aan een één-cyclus-
opleiding kinesitherapie, aangerekend op de enve-
loppe van de hogescholen die kinesitherapie aan-
boden. Via het ingeschreven krediet wordt aan
deze hogescholen de personeelskost van de perso-
neelsleden die zij aldus moeten derven, terugbe-
taald.

4. Vereffening van een schadevergoeding te betalen
door het RUCA. Bij vonnis van 12 februari 1997
werd het Universitair Centrum Antwerpen door de
rechtbank van eerste aanleg Antwerpen in het
geding NV De Decker/Belgische Staat/Vlaamse
Gemeenschap/RUCA veroordeeld tot het betalen
van een som van 34,3 miljoen frank, verwijlintres-
ten vanaf 1978 incluis. Op 13 maart werd een over-
eenkomst bereikt over 30 miljoen, waardoor de
betwisting zal beëindigen. Dit bedrag wordt voor
50 % aangerekend op het 'Vlaams Fonds voor de
Lastendelging' en voor 50% op de onderwijsbegro-
ting.

5. Ongewenst seksueel gedrag binnen onderwijs.
Uit de ervaringen van de Ongewenste Intimiteiten-
lijn blijkt dat er vanuit het onderwijs een relatief
groot aantal klachten wordt gemeld. Deze meldin-
gen betreffen zowel de leerkracht/leerkracht, leer-
kracht/leerling als leerling/leerling-verhouding. Er
wordt hieromtrent een speciaal project opgestart
voor een totaal bedrag van 2 miljoen als onderdeel
evenwel van een globaal programma ‘kinderrech-
ten’ van de Vlaamse regering van ongeveer 150
miljoen frank. Doelstellingen van het project : sen-
sibilisatie rond de problematiek, registratie van
klachten, vorming van scholen en opvang en
bemiddeling bij klachten.

6. Verhoging van de inschrijvingsgelden voor het
Deeltijds Kunstonderwijs. De inschrijvingsgelden
voor het DKO worden vanaf 1 september 1997
geïndexeerd, en dit met terugwerkende kracht tot 1
september 1993, en, om praktische redenen, afge-

rond naar het hogere honderdtal. Sinds 1993 wer-
den deze inschrijvingsgelden immers niet meer
aangepast aan de jaarlijkse prijzenevolutie, in
tegenstelling tot de inschrijvingsgelden in de ande-
re onderwijssectoren. Deze indexatie betekent een
opbrengst voor de algemene middelenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap van 20,4 miljoen
frank.

II. Vragen en bedenkingen van de leden, met ant-
woord van de minister

1. De evolutie van het onderwijsbudget versus de
nieuwe opdrachten van het onderwijs

De heer Chris Vandenbroeke merkt op dat de ver-
houding tussen het onderwijsbudget en het Vlaams
Bruto Regionaal Produkt (BRP) de laatste jaren
een dalende trend vertoont : in 1991 spendeerde
Vlaanderen 5,3% van zijn BRP aan onderwijs, in
1992 4,8%, in 1993 5%, in 1994 en 1995 4,8%, in
1996 4,7% en in 1997 4,6%. Daartegenover staat de
OESO, die een aandeel van het onderwijsbudget in
het regionaal produkt van 5,8% verdedigt. Anno
1997 ligt Vlaanderen hier beduidend onder. Vol-
gens de spreker moet Vlaanderen dringend méér in
onderwijs investeren. Hij beroept zich hiervoor op
de resolutie inzake tewerkstelling die het Vlaams
Parlement recent unaniem goedkeurde1, en die
expliciet pleit voor grotere aandacht voor onder-
wijs en vorming. Ook de voorbereiding van de ken-
nismaatschappij vraagt hogere investeringen in
onderwijs.

De minister antwoordt in de eerste plaats dat de
recentste aanbeveling van de OESO inzake de ver-
houding tussen de onderwijsuitgaven en het BRG
niet 5,8% maar 5,3% bedraagt (cijfer 1993).
Bovendien zijn de berekeningen over de verhou-
ding tussen het Vlaams onderwijsbudget en het
Vlaams BRG van de heer Chris Vandenbroeke
enerzijds, en van de OESO anderzijds, niet volledig
vergelijkbaar. In de cijfers die de OESO voor de
onderwijsuitgaven hanteert, zijn ook de pensioen-
lasten en de uitgaven van de lokale besturen voor
onderwijs inbegrepen, terwijl die  –  belangrijke  –
uitgaven niet in de Vlaamse onderwijsbegroting

1 Resolutie van de heren Paul Deprez, Karel De Gucht,
Robert Voorhamme, Jean-Marie Bogaert en Jos Stassen
betreffende de werkgelegenheid in Vlaanderen (Stuk
651/(1996-1997)-Nr. 1), goedgekeurd door het Vlaams Parle-
ment op 30 april 1997.

Stuk 19-A (1996-1997) – Nr. 4-F 6



opgenomen zijn. Mocht dit wél het geval zijn, dan
benadert Vlaanderen met 5,2% de door de OESO
aanbevolen 5,3%-verhouding. De minister vervolgt
dat hij niet tégen een verhoging van het onderwijs-
budget gekant is, maar dat hiervoor momenteel
geen financiële ruimte bestaat. De Vlaamse rege-
ring voert een orthodox begrotingsbeleid, wat hij
ten volle steunt, en dat betekent dat een eventuele
meeruitgave voor onderwijs op een ander domein
gecompenseerd moet worden. Hij vraagt welke
minister volgens de heer Chris Vandenbroeke moet
inleveren op zijn budget om de gewenste verhoging
van het onderwijsbudget mogelijk te maken. De
minister is het er volmondig mee eens dat er bin-
nen het onderwijsbudget dringend meer middelen
voorzien moeten worden voor de voorbereiding
van de kennismaatschappij. Dat veronderstelt ech-
ter een herverdeling van de middelen, en dat is niet
altijd eenvoudig. Alle subsectoren van onderwijs
menen immers dat zij recht hebben op méér mid-
delen (cf. infra). Toch wil de minister in het kader
van de begrotingsbesprekingen voor 1998 een eer-
ste ernstige inspanning leveren om meer middelen
te voorzien voor de introductie van de kennismaat-
schappij. De minister is het er echter niet mee eens
dat het departement Onderwijs ook een bijdrage
kan leveren tot de directe tewerkstelling. In de
jaren '70 heeft de overheid dergelijke piste bewan-
deld, en anno 1997 voelt men daar nog steeds de
financiële gevolgen van. Hij voegt er ter illustratie
aan toe dat de toename van van het onderwijzend
personeel  –  150.000  –  met 1% een budgettair
effect van 2 miljard voor de onderwijsbegroting
heeft, de pensioenlasten niet meegerekend.

De heer Chris Vandenbroeke verduidelijkt dat hij
niet aanstuurt op een verhoging van het perso-
neelsbestand in onderwijs. Hij vraagt wel expliciet
meer middelen voor de ontwikkeling van de ken-
nismaatschappij. In dit verband wijst hij erop dat
een verhoging van het onderwijsbudget met 0,1%
ten aanzien van het Bruto Regionaal Produkt toch
nog een verhoging met 5 miljard betekent. Derge-
lijke minimale inspanning voor de voorbereiding
van de kennismaatschappij moet voor hem moge-
lijk zijn.

De minister herhaalt dat hij het voorstel van de
spreker steunt om de volgende jaren te investeren
in de voorbereiding van de kennismaatschappij.
Dat betekent voor onderwijs in de eerste plaats
een investering in middelen in plaats van in men-
sen, en dat zal veel politieke moed vergen. Hij
hoopt dat het Vlaams Parlement die moed zal heb-
ben. Hij herhaalt dat hij bereid is om meer midde-
len in onderwijs te investeren, maar dan moet het
Vlaams Parlement duidelijk zeggen ten koste van

welke andere sectoren dit moet gaan : welzijn,
ruimtelijke ordening ? ? Ook dat zijn sectoren die
eerder middelen tekort dan teveel hebben.

Naar aanleiding van deze discussie, en dan met
name de rol die het onderwijs moet spelen in de
ontwikkeling van de kennismaatschappij, vragen
zowel de heren Chris Vandenbroeke als Ludo San-
nen een gesprek ten gronde hierover in de commis-
sie. De heer Chris Vandenbroeke verwijst in dit
verband ook naar de brief die hijzelf en collega
Herman Candries hierover naar de voorzitter van
de commissie hebben geschreven2. De voorzitter
antwoordt dat dergelijke gedachtewisseling op
korte termijn georganiseerd zal worden.

2. Bedenkingen bij de herziening van de onderwijs-
begroting (basisonderwijs  –  kinesitherapie-
opleiding  –  taalgrensgemeenten) 

De heer Ludo Sannen noteert dat er in totaal 29,3
miljoen frank in de begrotingsaanpassing inge-
schreven is voor de implementatie van het decreet
basisonderwijs van 25 februari 1997. Hij vraagt
hoeveel hiervan voor de beleidsondersteuning van
de directies bestemd is. De minister antwoordt dat
het totale bedrag 12,1 miljoen frank aan wedden
bedraagt voor de maanden september, oktober en
november 1997, met andere woorden 48,4 miljoen
frank op jaarbasis.

Verschillende leden zijn ontgoocheld over dit
geringe bedrag.

De heer Jos De Meyer merkt op dat het benodigd
bedrag voor de uitbetaling van de lonen in het
basisonderwijs in de aangepaste begroting gevoelig
verminderd werd ten gevolge van een daling van
de reëel betaalde ambten van het onderwijzend
personeel ten opzichte van de ramingen bij de ini-
tiële opmaak van de begroting 1997 (Cf. Memorie
van Toelichting). Gezien deze daling had de minis-
ter volgens de spreker een groter bedrag kunnen
voorzien voor de beleidsondersteuning van de
directies. En dat geldt des te meer omdat zowat
alle leden daar bij de bespreking van het decreet
basisonderwijs expliciet op aangedrongen hebben
(Cf. Stuk 451/11). Het decreet voorzag oorspronke-
lijk in het ambt van adjunct-directeur, maar uitein-
delijk heeft de commissie geopteerd voor extra
uren beleidsondersteuning  –  amendement-Sannen
–  omdat men daarmee soepeler en vooral sneller

2 Brieven van resp. 22 en 26 mei 1997.
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zou kunnen inspelen op de nood aan beleidsonder-
steuning. Het nu voorziene bedrag beantwoordt
echter geenszins aan de verwachtingen, wat de
spreker betreurt, temeer omdat er door de vermin-
dering van het aantal BFT's wel degelijk middelen
beschikbaar zijn. De heer Jos De Meyer pleit dan
ook uitdrukkelijk voor een gevoelige verhoging
van de middelen voor beleidsondersteuning van de
directies in de begroting 1998. De spreker betreurt
ten slotte dat de leden van de commissie de uitvoe-
ringsbesluiten van het decreet niet ontvangen heb-
ben zoals de minister beloofd had tijdens de
bespreking van het decreet.

De heer Ludo Sannen deelt de bekommernis van
de heer Jos De Meyer. Hij verwijst naar de finan-
ciële fiche voor de invoering van extra uren
beleidsondersteuning die de minister bij de bespre-
king van het decreet basisonderwijs heeft verdeeld
(cf. bijlage verslag 451/11). Indien men vertrekt van
de goedkoopste optie, namelijk 120 miljoen extra
op jaarbasis, betekent dit 60 miljoen voor een half
jaar. Momenteel voorziet de minister echter slechts
12,1 miljoen voor een half jaar. Dat betekent dat
hij nog 47,9 miljoen moet vinden. In de begrotings-
aanpassing is 18,1 miljoen frank voorzien voor de
uitvoering van het aangekondigde kine-decreet,
terwijl het nu toch wel duidelijk is dat dat decreet
er op korte termijn niet zal komen. Die 18,1 mil-
joen frank kan voor de spreker alleszins al overge-
heveld worden naar het budget basisonderwijs.
Dan moet er nog 29,8 miljoen frank gevonden wor-
den, maar dat kan volgens de heer Ludo Sannen
geen probleem zijn gegeven het totaal aan vrijge-
komen middelen voor het basisonderwijs, namelijk
743 miljoen frank. De heer Ludo Sannen vraagt
zich tevens af of de 12,1 miljoen frank extra die nu
voor 3 maanden in de begroting is opgenomen
alleen voor het gewoon basisonderwijs bestemd is,
of dat bedrag daarentegen gedeeld moet worden
met het buitengewoon basisonderwijs. Waar vindt
men dit extra bedrag terug in de begroting ? Vol-
gens welke parameters wordt het toegewezen, hoe
wordt het aangewend door de scholen ? 

Ook mevrouw Sonja Van Lindt en de heer René
Swinnen sluiten zich aan bij de vraag om onmiddel-
lijk meer middelen te voorzien voor de ondersteu-
ning van de directies van het basisonderwijs.
Mevrouw Sonja Van Lindt wijst erop dat een
recente doorlichting van de basisscholen in
Vlaams-Brabant aangetoond heeft dat 90% van de
scholen van goede kwaliteit zijn. De enquête heeft
tevens aangetoond dat er nog belangrijke knelpun-
ten bestaan die het optimaal functioneren van de
scholen belemmeren. Een van die knelpunten is
juist het gebrek aan administratieve ondersteuning

van de directies die geplaagd worden door veel
administratieve rompslomp. De vraag naar meer
ondersteuning is dan ook zeer terecht. Andere
knelpunten situeren zich op pedagogisch en mate-
rieel vlak. De heer René Swinnen sluit zich aan bij
de vraag van de heer Ludo Sannen om de midde-
len die voorzien waren voor de uitvoering van het
aangekondigde kine-decreet naar het budget basis-
onderwijs, en meer bepaald naar de beleidsonder-
steuning voor de directies, over te hevelen.

De heer Gilbert Vanleenhove herinnert de minister
aan zijn belofte om meer middelen te voorzien
voor het basisonderwijs in de taalgrensgemeenten
Spiere-Helkijn en Mesen. Die belofte werd echter
niet gerealiseerd, wat hij betreurt. Hij vraagt voor-
alsnog een begrotingsaanpassing in die zin.

De minister antwoordt als volgt op deze vragen en
bedenkingen. Hij ontkent in de eerste plaats dat hij
zijn belofte om het budget voor basisonderwijs te
verhogen niet zou nakomen. Hij beaamt dat de
voorliggende verhoging minimaal is, maar meer
heeft hij nooit beloofd. Hij heeft altijd gesproken
van een stapsgewijze verhoging, en dat wordt nu
wel degelijk gerealiseerd. Op jaarbasis betekent de
12,1 miljoen voor beleidsondersteunende maatre-
gelen immers een extra budget van bijna 50 mil-
joen.

Ingaande op de vragen van de heer Ludo Sannen
naar de aanwending van die middelen, antwoordt
de minister dat de uitvoeringsbesluiten het volgen-
de voorzien. Scholen tussen 500 en 600 leerlingen
krijgen 6 extra lestijden, scholen vanaf 600 leerlin-
gen 10 extra lestijden. Er zijn 110 scholen in het
eerste geval, 33 scholen in het tweede geval. Het
betreft hier dus in totaal 990 lestijden of 41 full-
time ambten aan gemiddeld 1,18 miljoen frank per
jaar of 48 miljoen op jaarbasis. De 12,1 miljoen die
voor 1997 voorzien zijn dekken de wedde-uitgaven
voor de maanden september, oktober en november
1997. In de begroting is dat bedrag opgenomen in
de algemene begrotingspost lonen en wedden.
Voor het buitengewoon onderwijs gelden andere
normen. De minister voegt er nog aan toe dat de
uitvoeringsbesluiten nog niet door de Vlaamse
regering bekrachtigd zijn, en ze dus nog niet aan de
leden van de commissie bezorgd werden.

Het argument dat er meer middelen beschikbaar
zijn omdat het budget voor het basisonderwijs met
bijna 750 miljoen daalt, is niet correct. Die 750 mil-
joen werden immers reeds aangewend om op ande-
re onderwijsposten een stijging van de uitgaven te
compenseren. In globo eindigt de begrotingsherzie-
ning onderwijs met een tekort van 789 miljoen.
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Indien men bijkomende middelen zou besteden
aan het basisonderwijs, zou dat globaal tekort nog
toenemen.

De minister is bereid om vlugger méér middelen
aan het basisonderwijs te besteden, maar dan
wenst hij een duidelijk signaal van de commissie in
die zin. De middelen voor onderwijs zijn beperkt,
en indien men prioriteit wil voor de omkadering
van het basisonderwijs, zullen minder middelen
beschikbaar zijn voor, bijvoorbeeld, de ontwikke-
ling van de kennismaatschappij. Persoonlijk is de
minister geneigd meer prioriteit te geven aan extra
middelen voor de ontwikkeling van de kennismaat-
schappij (cf. supra).

De heer Freddy Sarens vraagt of hij uit deze
opmerking van de minister moet afleiden dat er
ook in de begroting 1998 niet substantieel méér
middelen voorzien zullen worden voor het basison-
derwijs dan deze die nu voorzien worden, namelijk
de middelen voor de ondersteuning van 6 uren
voor scholen tussen 500 en 600 leerlingen, en 10
uren voor scholen met meer dan 600 leerlingen.
Volgens hem zou dat indruisen tegen de wil die de
commissie bij de bespreking van het decreet basis-
onderwijs heeft geuit. Hierbij aansluitend vraagt de
heer Ludo Sannen of het toch niet mogelijk is om
het minimum scenario dat hij geciteerd heeft,
namelijk 120 miljoen volgens de door de minister
bezorgde financiële fiche, op korte termijn te reali-
seren. Dat betekent 12 lestijden voor scholen vanaf
450 leerlingen en 24 lestijden voor scholen vanaf
600 leerlingen. Is deze verwachting te hoog gegre-
pen ? Deze spreker voegt er aan toe dat het
belangrijk is dat het basisonderwijs per 1 septem-
ber, datum van inwerkingtreding van het decreet,
het signaal krijgt dat de minister wel degelijk
bereid is om meer te investeren in het basisonder-
wijs. Zoniet vreest de spreker voor ongewenste
effecten, en met name de neiging van scholen die
in het recente verleden gefusioneerd zijn  –  en
daardoor een functie van adjunct-directeur hebben
kunnen creëeren  –  om zich terug op te splitsen op
het moment dat de adjunct-directeur met pensioen
gaat en die plaats opgeheven wordt.

De minister herhaalt dat hij steeds gesproken heeft
van een stapsgewijze verhoging. Hij merkt ook op
dat hij nooit beloofd heeft dat hij de financiële
fiche die hij ter info heeft bezorgd effectief als uit-
gangspunt zou gebruiken. Indien de commissie
echter unaniem pleit voor een forse verhoging op
korte termijn voor beleidsondersteunende maatre-
gelen voor het basisonderwijs, wat blijkbaar het
geval is, zal hij hiermee rekening houden, maar dat
zal dan ten koste gaan van andere deelbudgetten,

en in casu de middelen voor investeringen in de
kennismaatschappij. De minister vestigt er ook de
aandacht op dat een substantiële verhoging van de
omkadering al snel 100 miljoen zal kosten. Hij wijst
er ook op dat de commissie zich feitelijk fixeert op
de belangen van de grotere scholen, maar wat met
de kleinere basisscholen waarvan veel directeurs
nog steeds een gedeeltelijke lesopdracht hebben ?
Wil de commissie werkelijk alle prioriteit voor de
grotere scholen ? De minister herhaalt dat hij
bereid is in de begroting 1998 substantieel meer
middelen uit te trekken voor de beleidsondersteu-
ning van de directeurs indien de commissie hem
hier uitdrukkelijk de opdracht toe geeft. De heer
Freddy Sarens repliceert dat dit altijd de keuze van
de commissie is geweest. Het ambt van adjunct-
directeur dat oorspronkelijk voorzien was, had
ongetwijfeld ook tot een serieuze meeruitgave
geleid. De minister repliceert dat de functie van
adjunct-directeur alleen aan scholen van meer dan
600 leerlingen toegekend geweest zou zijn, en dat
aantal is beperkt. Het budget dat daarvoor voor-
zien was, stemt overeen met de extra uitgaven die
nu zijn voorzien, namelijk 48 miljoen op jaarbasis.
Volgens de heer Jos De Meyer is er nooit gezegd
geweest dat de adjunct-directeur enkel voor scho-
len van meer dan 600 leerlingen bedoeld was. De
voorzitter sluit de discussie af, en vraagt de minis-
ter namens de commissie op de begroting 1998
meer middelen voor beleidsondersteuning voor het
basisonderwijs te voorzien. De minister antwoordt
dat hij rekening zal houden met deze wens van de
commissie.

Het voorstel van enkele leden om het voorziene
bedrag voor de uitvoering van het kiné-decreet
alvast over te hevelen naar het budget voor
beleidsondersteuning, vindt de minister geen goed
voorstel omdat het verregaande implicaties heeft
op volgende jaren. Herleid naar jaarbasis, impli-
ceert het voorstel immers een extra budget van
72,4 miljoen frank. Hij stelt als alternatief een
overheveling naar de projecten voor de ondersteu-
ning van de basisscholen in de taalgrensgemeenten
voor, zoals gevraagd door de heer Gilbert Vanleen-
hove.

Volgens mevrouw Mia De Schamphelaere is de
redenering van de minister niet helemaal zuiver
omdat er ook voor kinesitherapie rekening gehou-
den moet worden met een berekening op jaarbasis
vanaf het begrotingsjaar 1998. In die zin is er geen
verschil tussen de inschrijving voor kiné voor drie
maanden of een overheveling naar het budget voor
de beleidsondersteuning voor drie maanden. De
minister weerlegt deze interpretatie. Hij moe(s)t in
uitvoering van het kiné-decreet voor het begro-
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tingsjaar 1998 inderdaad middelen op jaarbasis
voorzien, namelijk 72,4 miljoen frank. Deze midde-
len zijn nu reeds voorzien. Indien men de 18,1 mil-
joen  –  72,4 miljoen op jaarbasis  –  nu overhevelt
naar het basisonderwijs, betekent dat dat hij in het
begrotingsjaar 1998 twee maal 72,4 zal moeten uit-
geven, namelijk én voor de kiné én voor het basis-
onderwijs. Dat kan niet de bedoeling zijn. Indien
men de 18,1 miljoen die nu was voorzien voor de
kiné echter overhevelt naar de jaarlijks toe te ken-
nen projecten voor de taal- en faciliteitengemeen-
ten is er geen probleem omdat er hier geen auto-
matische toekenning op jaarbasis uit voortvloeit.

De commissie volgt de gedachtengang van de
minister, en daarop wordt door de heren Gilbert
Vanleenhove en René Swinnen een amendement
ingediend ertoe strekkend de kredieten van pro-
gramma 33.10, basisallocatie 41.03  –  resttoelagen
voor hogescholen ten gevolge van de herstructure-
ring van de opleiding kinesitherapie  –  met 18,1
miljoen te verminderen, en deze van programma
39.20, basisallocatie 12.11  –  allerhande uitgaven in
verband met onderwijsvoorrangsbeleid, migranten-
beleid en kansarmoede  –  met 18,1 miljoen te ver-
hogen voor de projectmatige ondersteuning van
basisscholen met anderstalige kinderen in de taal-
grensgemeenten (Stuk 19-A/3). De minister stemt
in met dit amendement.

3. Varia

– Mevrouw Sonja Van Lindt vraag of de nieuwe
uitstapregeling voor het HOBU meer succes heeft
dan de vorige. Welke zijn eventueel nog de knel-
punten ? Wanneer komt er een uitstapregeling
voor het basisonderwijs ?

De minister antwoordt dat de nieuwe uitstaprege-
ling voor het HOBU wel degelijk meer succes
heeft dan de eerste. De nieuwe regeling wordt nu
ook door de directies gesteund. Volgens voorlopige
gegevens  –  extrapolatie op basis van een steek-
proef  –  zouden tot dusver 150 à 200 leerkrachten
van de uitstapregeling gebruik gemaakt hebben.
De uitstapregeling voor het basisonderwijs wordt
voorbereid in het verlengde van de hervorming van
het secundair onderwijs. De uitstapregelingen voor
het basis- en secundair onderwijs worden gefinan-
cierd met de besparing die de hervormingsoperatie
van het secundair onderwijs genereert.

– Wat de verhoging van het inschrijvingsgeld voor
het DKO  –  programmadecreet, artikel 17  –
betreft, vraagt mevrouw Sonja Van Lindt wat de
betekenis is van aanpassing inschrijvingsgelden
met terugwerkende kracht tot 1993.

De minister verduidelijkt dat de inschrijvingsgel-
den bij besluit van de Vlaamse regering van 7 juli
1993 verhoogd werden. Sindsdien werd het
inschrijvingsgeld nooit meer aangepast, terwijl het
budget van het DKO jaarlijks blijft stijgen. Het
programmadecreet voorziet enerzijds in de logi-
sche inhaalbeweging  –  vanaf de laatste verhoging,
namelijk 1 september 1993 –  en anderzijds in een
toekomstige jaarlijkse aanpassing aan de prijzene-
volutie.

– De heer Chris Vandenbroeke heeft vragen bij
programma 39.20 van de MVT, waar er gesteld
wordt dat er 'relatief veel klachten' zijn op de inti-
miteitenlijn. Is dit een correcte weergave van de
realiteit, of speelt hier enig modieus inspelen op de
actualiteit mee ? De minister antwoordt dat er wel
degelijk klachten zijn, maar dat lijkt hem ook
logisch : uiteindelijk is onderwijs een bedrijf met
meer dan 1 miljoen kinderen en 150.000 leerkrach-
ten. De eerste indicaties over ongewenste intimitei-
ten kwamen reeds vroeger tot uiting, namelijk in
een enquête in Klasse en via de algemene klach-
tenlijn. Het beperkt budget dat nu voorzien is
strekt er in de eerste plaats door middel van een
steekproef te onderzoeken of er wel degelijk spra-
ke is van een groot probleem, en zo ja, hoe eraan
geremedieerd kan worden.

III. Artikelsgewijze bespreking en indicatieve
stemmingen

A. Decreetsbepalingen

Artikel 9, § 1, programma 33.20

Bij dit programma worden geen opmerkingen
geformuleerd.

Het programma wordt met 8 stemmen bij 4 ont-
houdingen aangenomen.

Artikel 9, § 3 programma's 33.10 en 35.40

Op dit artikel is er een amendement van de Vlaam-
se regering ertoe strekkend een nieuw programma
33.20 met de basisallocatie 41.89 'Subsidie aan het
Universitair Centrum Antwerpen inzake schade-
vergoeding voor lasten van het verleden' in te voe-
gen (Stuk 19-A/2). Hiermee wordt een decretale
basis aan de toelage gegeven.
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Het amendement wordt met 8 stemmen bij 4 ont-
houdingen aangenomen en het nieuwe programma
wordt ingevoegd.

Ook de programma's 33.10 en 35.40 worden met 8
stemmen bij 4 onthoudingen aangenomen.

Artikelen 23 en 42

Bij deze programma's worden geen opmerkingen
geformuleerd.

De programma's worden met 8 stemmen bij 4 ont-
houdingen aangenomen.

B. Begrotingstabel

AFDELING I

PROGRAMMA 30.10

Bij dit programma worden geen opmerkingen
geformuleerd.

Het programma wordt met 8 stemmen bij 4 ont-
houdingen aangenomen.

PROGRAMMA 31.10 

Bij dit programma worden geen verdere opmerkin-
gen geformuleerd (cf. Algemene bespreking).

Het programma wordt met 8 stemmen tegen 1 bij 3
onthoudingen aangenomen.

PROGRAMMA'S 31.20, 32.10, 32.20

Bij deze programma's worden geen opmerkingen
geformuleerd.

De programma's worden met 8 stemmen bij 4 ont-
houdingen aangenomen.

PROGRAMMA 33.10

Op dit programma is er een amendement van de
heren Gilbert Vanleenhove en René Swinnen ertoe
strekkend de kredieten voor basisallocatie 41.03  –
resttoelagen voor hogescholen ten gevolge van de
herstructurering van de opleiding kinesitherapie  –
ten belope van 18,1 miljoen te schrappen (Stuk 19-
A/3). Voor de toelichting wordt verwezen naar de
algemene bespreking (cf. II. 2.)

Het amendement wordt met 8 stemmen bij 4 ont-
houdingen aangenomen en het aldus geamendeer-
de programma wordt met 18,1 miljoen verminderd.

PROGRAMMA'S 33.20, 34.10, 34.20, 34.30, 34.40,
35.10, 35.20, 35.30, 35.40, 35.50, 39.10

Bij deze programma's worden geen opmerkingen
geformuleerd.

De programma's worden met 8 stemmen bij 4 ont-
houdingen aangenomen.

PROGRAMMA 39.20

Op dit programma is er een amendement van de
heren Gilbert Vanleenhove en René Swinnen ertoe
strekkend de kredieten voor basisallocatie 12.11  –
allerhande uitgaven in verband met onderwijsvoor-
rangsbeleid, migrantenbeleid en kansarmoede  –
met 18,1 miljoen te verhogen voor de projectmati-
ge ondersteuning van basisscholen met anderstali-
ge kinderen in de faciliteiten- en taalgrensgemeen-
ten (Stuk 19-A/3). Voor de toelichting wordt ver-
wezen naar de algemene bespreking (cf. II. 2.)

Het amendement wordt met 8 stemmen bij 4 ont-
houdingen aangenomen en het aldus geamendeer-
de programma wordt met 18,1 miljoen verhoogd.

AFDELING III

Hogere Zeevaartschool

Bij deze begroting worden geen opmerkingen
geformuleerd.
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Ze wordt met 8 stemmen bij 4 onthoudingen aan-
genomen.

II. PERMANENTE VORMING EN INNOVA-
TIE, EN WETENSCHAPSBELEID

I. Toelichting door de heer Luc Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse regering,
Vlaams minister van Buitenlands Beleid, Euro-
pese Aangelegenheden, Wetenschap en Techno-
logie 

A. Permanente vorming en innovatie

De minister verklaart dat "Permanente vorming"
een topprioriteit is in het Vlaams regeerakkoord
1995-1999. Op dinsdag 18 maart 1997 heeft de
Vlaamse regering een globale conceptnota inzake
permanente vorming goedgekeurd. Als gevolg
hiervan wordt het oorspronkelijk voorziene krediet
herschikt. Het totaal bedrag van het programma
wordt echter gehandhaafd.

De Vlaamse regering heeft een concept ontwikkeld
dat kadert in de internationale en Europese aan-
dacht voor  –  en opvattingen over  –  "levens-
breed" en "levenslang" leren. De centrale coördi-
natie tussen de opleidingsvormen voor volwasse-
nen (o.a. VDAB, VIZO, OSP) zal verstevigd wor-
den door een protocol dat richtinggevend is voor
de instellingen. In een latere fase komt er een koe-
peldecreet over permanente vorming.

Het onderzoek "Regionaal Educatief Overleg"
heeft volgens de minister aangetoond dat instellin-
gen met een opleidingsaanbod voor volwassenen in
een subregio meer samenwerken, als ze elkaar ont-
moeten in een overlegplatform. Door toedoen van
een externe begeleider komt er een betere coördi-
natie tot stand. De Vlaamse regering zal per ambts-
gebied van een subregionale tewerkstellingsdienst
een dergelijk samenwerkingsverband oprichten. Ze
zullen een "educatieve planning" voor de subregio
opstellen. Ze zullen niet beschikken over eigen
huisvesting en administratie, maar de Vlaamse
regering zal wel een "college van externe begelei-
ders" vormen en betalen, in totaal een 9-tal bege-
leiders. Deze subregionale coördinatie loopt over
slechts 5 jaar. In die periode moeten methodieken
worden ontwikkeld om het "zelfcoördinerend ver-
mogen" van de opleidingsinstellingen te bevorde-
ren.

In het Vlaams Werkgelegenheidsoverleg stelden de
Vlaamse regering en sociale partners dat een
krachtige investering in permanente vorming en
kennisweerbaarheid noodzakelijk is. De kwalifica-
ties van alle werkzoekenden, werknemers en zelf-
standigen dienen aan de nieuwe eisen aangepast te
worden. Naast de bestaande mogelijkheden bij
onder andere VDAB, VIZO, enz. wil de Vlaamse
regering een bijzondere inspanning leveren voor
opleidingsprojecten van ondernemingen of secto-
ren die als bedoeling hebben een product- of pro-
cesinnovatie te begeleiden. De projecten onder-
steunen aldus de innovatie en de competitiviteit
van de onderneming/sector. In het Vlaams Econo-
mische en Sociaal Overlegcomité (het VESOC) zal
worden overlegd over de concrete modaliteiten
van de projecten die voor ondersteuning in aan-
merking komen. Men zal daarbij ook de sectorale
fondsen en de Europese middelen mobiliseren.

De minister verduidelijkt dat in een eerste fase de
acties "permanente vorming" van de Vlaamse
regering vooral economisch gericht zullen zijn,
maar dat het duidelijk de bedoeling is om in een
latere fase het beleidsspoor breed open te trekken.
Niet-beroepsgerichte vorming maakt slechts een
klein deel uit van het totale vormingsaanbod in
Vlaanderen en binnen dit kleine deel gaat slechts
minieme aandacht naar "burgerschapsvorming".
Ter voorbereiding van een organieke regeling zal
worden voorgesteld om een drietal experimentele
projecten op te zetten en te ondersteunen, zonder
dat dit aanleiding kan geven tot dubbele subsidië-
ring. De experimentele projecten zouden over twee
werkjaren lopen. Vooraleer dergelijke projecten
van start gaan, is het echter nodig dat de Vlaamse
regering over het concept verder overleg pleegt.

De Vlaamse regering reserveerde voor het geheel
van het programma inzake permanente vorming
oorspronkelijk een budgettaire enveloppe van
743,6 miljoen frank in 1997. Dit bedrag blijft
gehandhaafd, maar in functie van de ondertussen
goedgekeurde conceptnota wordt het bedrag uitge-
splitst over drie basisallocaties :

– b.a. 32.01 : allerhande subsidies met betrekking
tot permanente vorming en innovatie : 665,0 mil-
joen frank. Op deze basisallocatie wordt de onder-
steuning aan de bedrijfs- en sectorprojecten aange-
rekend.

– b.a. 12.02 : allerhande uitgaven met betrekking
tot subregionale samenwerkingsverbanden : 35,0
miljoen frank. Op deze basisallocatie wordt de
ondersteuning van de subregionale samenwerking
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o.a. door het ter beschikking stellen van coördina-
toren aangerekend.

– b.a. 12.01 : allerhande uitgaven met betrekking
tot permanente vorming en innovatie : 43,6 miljoen
frank waarop de overige uitgaven worden aangere-
kend, ondermeer de eventuele ondersteuning van
experimentele projecten inzake burgerschapsvor-
ming.

De uitgaven in 1997 op de b.a. 32.01 en 12.01 zijn in
hoofdzaak éénmalig, voor zover niet beslist wordt
nieuwe projecten uit te schrijven in 1998 en/of vol-
gende jaren. De ondersteuning van de subregionale
samenwerkingsverbanden, aangerekend op b.a.
12.02, zal ook nog in de jaren 1998 tot en met 2001
verzekerd moeten worden.

B. Wetenschapsbeleid

1. Algemeen wetenschapsbeleid

– De minister stelt dat er 11 miljoen frank extra
wordt voorzien voor de aankoop van een innova-
tiebus, bedoeld als demonstratieruimte voor weten-
schapsinformatie. Dit bedrag wordt ingeschreven
op de nieuwe basisallocatie 74.02. Deze basisallo-
catie draagt de libellé "Aankoop van specifieke
machines, meubilair, materieel en vervoermiddelen
te land" en is  –  anders dan de 12.23  –  geschikt
voor de aankoop van goederen.

– Basisallocatie 12.01 en 12.23 worden respectieve-
lijk met 3,6 en 1,3 miljoen frank verminderd. Beide
verminderingen worden overgeheveld naar het
programma bestaansmiddelen. Het bedrag van 1,3
miljoen frank zal worden aangewend voor de aan-
werving van één personeelslid voor bepaalde duur.
Dit personeelslid zal worden ingezet voor de ver-
dere inhoudelijke uitbouw van het luik "Weten-
schappen" van de internet-site van de Vlaamse
Gemeenschap. Het betreft hier één adjunct van de
directeur en het vermelde bedrag reflecteert de
loonkost voor negen maanden. Het bedrag van 3,6
miljoen frank zal worden aangewend voor de aan-
werving van drie personeelsleden voor bepaalde
duur. Deze personeelsleden zullen worden ingezet
ter ondersteuning van specifieke projecten rond
bibliometrie en evaluatie van instellingen en ins-
trumenten. Het betreft hier één navorser, één pro-
grammeur en één deskundige en het vermelde
bedrag reflecteert hun loonkosten voor negen
maanden.

– In de Vlaamse Werkgelegenheidsconferentie van
17 maart 1993 kwamen de Vlaamse regering en de
sociale partners overeen om een globaal en cohe-
rent model voor arbeidsmarktonderzoek uit te
werken. Van 1993 tot 1996 werkten aldus de "stuur-
groep arbeidsmarktonderzoek" en "het Vlaams
Steunpunt Werkgelegenheid, Arbeid en Vorming".
In het VESOC van 26 maart 1996 werd beslist dit
tripartiet model verder te zetten voor nog eens drie
jaar.

Op 24 juli 1996 gaf de Vlaamse regering haar prin-
cipiële goedkeuring aan het werkings- en financie-
ringsplan voor de periode 1 juni 1996  –  30 juni
1999 van het "Vlaams Steunpunt Werkgelegenheid,
Arbeid en Vorming". Ze keurde eveneens een ont-
werp van overeenkomst voor het eerste werkings-
jaar goed, tussen de Vlaamse Gemeenschap en de
Katholieke Universiteit Leuven, afdeling Arbeids-
en Organisatiesociologie en het Hoger Instituut
voor de Arbeid. De overeenkomst voorziet in een
basisfinanciering van het "Vlaams Steunpunt
Werkgelegenheid, Arbeid en Vorming" (WAV)
voor de periode 1 juni 1996  –  30 juni 1997, waarbij
de Vlaamse minister bevoegd voor het weten-
schaps- en technologiebeleid samen met de Vlaam-
se minister bevoegd voor het tewerkstellingsbeleid
de overeenkomst bij middel van een dienstbevel
kunnen verlengen, na advies van de Inspectie van
Financiën. Voor het eerste werkingsjaar bood de
Vlaamse Gemeenschap aldus een totale financiële
steun aan WAV van 26,9 miljoen frank, waarvan in
1996 60 percent of 16,2 miljoen frank ten last van
b.a. 12.28 van het activiteitenprogramma 13.10
(algemeen wetenschapsbeleid), en 40 percent of
10,7 miljoen frank worden vastgelegd in het opera-
tioneel programma voor doelstelling 4  –  Europees
Sociaal Fonds.

De budgettaire middelen voor de verderzetting
van de werking van het wetenschappelijk steun-
punt in 1997-1998 moeten voorzien worden. Daar-
naast moeten ook middelen uitgetrokken worden
voor de uitbreiding van het programma aan onder-
zoeksprojecten, in een gezamenlijke inspanning
van de Vlaamse minister bevoegd voor het weten-
schaps- en technologiebeleid samen met de Vlaam-
se minister bevoegd voor het tewerkstellingsbeleid.
Doordat sedert 1993 een zeer specifieke procedure
ontwikkeld is voor de selectie en het beheer van de
onderzoeksprojecten en gelet op het feit dat deze
procedure vlot verloopt, is het minder aangewezen
om de cofinanciering te putten uit b.a. 12.29
"beleidsgericht onderzoek " van programma 71.1,
vermits voor de aanwending van dit krediet nog
geen spelregels vastgelegd zijn.
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2. Wetenschapsbeleid met academische finaliteit

– b.a. 33.01  –  Subsidies aan het IWT in verband
met het toekennen van specialisatiebeurzen.

Aangezien het begrotingsoverschot 1996 ten
bedrage van 34 miljoen frank niet bezwaard is door
verbintenissen, wordt het initiële begrotingskrediet
ten bedrage van 548,2 miljoen frank verminderd
met het onbelaste saldo tot een bedrag van 514,2
miljoen frank.

II. Vragen en opmerkingen van de leden met ant-
woord van de minister

A. Permanente vorming

De heer Roland Deswaene stelt een aantal vragen
bij de toelichting bij het programma 11.5 Perma-
nente vorming (Stuk 13-A (1996-1997)  –  Nr. 1, p.
48). Met betrekking tot de uitsplitsing van dit pro-
gramma naar de drie basisallocaties heeft hij een
drietal vragen. Zo vraagt hij waarom er een onder-
scheid gemaakt wordt in de terminologie bij de
verschillende basisallocaties. In b.a. 32.01 is er spra-
ke van "allerhande subsidies" terwijl in de b.a.
12.02 en 12.01 wordt gesproken over "allerhande
uitgaven". Op de tweede plaats merkt hij dat er
43,6 miljoen frank op b.a. 12.01 niet herschikt
wordt. Wat gebeurt er met deze middelen ? Ten
derde wenst hij te weten welke gevolgen de her-
schikking van de 700 miljoen frank met zich mee-
brengt ten aanzien van de initiële doelstellingen.

Verder merkt de spreker op dat het doel van de
conceptnota van de Vlaamse regering inzake per-
manente vorming onder meer een versteviging van
de centrale coördinatie tussen de verschillende
opleidingsvormen voor volwassenen voor ogen
heeft. Dit is een goed uitgangspunt, maar hij
getuigt dat er al jaren moeilijkheden zijn om dit
doel te verwezenlijken. Daarom wil hij vernemen
hoe de Vlaamse regering dit concept in de praktijk
zal omzetten.

Op de derde plaats vraagt hij wie in een latere fase
het vermelde koepeldecreet over permanente vor-
ming zal opstellen en wat de relatie daarvan zal
zijn met het geplande ontwerpdecreet op het vol-
wassenenonderwijs dat de minister van onderwijs
momenteel voorbereidt.

Een vierde opmerking van deze spreker betreft de
9 externe begeleiders voor de subregionale tewerk-
stellingsdiensten die door de Vlaamse regering zul-

len worden gevormd en betaald. Zij zullen volgens
de toelichting niet beschikken over een eigen
administratie of huisvesting. Toch is hier een bud-
get van 35 miljoen frank voor voorzien wat volgens
de spreker vrij hoog is. Bovendien is hij tegen het
betrekken van externe deskundigen alsof er in de
bestaande opleidingsdiensten geen bekwame men-
sen voorhanden zijn.

De heer Roland Deswaene vervolgt dat volgens de
toelichting bij het programma Permanente vor-
ming over de concrete modaliteiten van de projec-
ten voor de ondersteuning van de innovatie en de
competiviteit in het VESOC nog zal worden onder-
handeld. Deze regeling is nog zeer vaag waardoor
hij vreest dat dit initiatief nog meer overlappingen
zal doen ontstaan dan oplossen. Naast het VESOC-
overleg is hier immers ook overleg nodig met OSP,
VDAB enzovoort.

Ten zesde vraagt de spreker uitleg over de vermel-
ding dat de uitgaven in 1997 op b.a. 32.01 en 12.01
"éénmalig" zullen zijn terwijl bijvoorbeeld hoger
wordt vermeld dat de experimentele projecten
over twee werkjaren zullen lopen. Dit is zijns
inziens tegensprekelijk.

Als laatste punt haalt de spreker aan dat het con-
cept van de permanente vorming meer aandacht
zal schenken aan "burgerschapsvorming". Voor wie
is deze taak weggelegd en waar heeft in dit kader
de vermelding van de woorden "het vermijden van
dubbele subsidiëring" op betrekking ?

De heer Chris Vandenbroeke stelt dat permanente
vorming in de ruime bevraging van het onderwijs
naar tewerkstelling toe, een wezenlijk element is.
De spreker wenst te vernemen hoe de minister de
koppeling van de permanente vorming naar de
arbeidsmarkt toe ziet ?

De heer Eric Matthijs pleit om ook de Europese
middelen die regionaal worden verspreid binnen
de regionale coördinatie van de bestaande initiatie-
ven te betrekken.

De minister antwoordt dat het onderscheid in de
gebruikte terminologie bij de basisallocaties, zijnde
"allerhande uitgaven" i.p.v. "subisidies" gebruikt
wordt als dit betrekking heeft op overeenkomsten
die worden afgesloten, in casu met de subregionale
tewerkstellingsverbanden. Op de tweede opmer-
king over de coördinatie-opdracht repliceert hij dat
de Vlaamse regering de vaste wil heeft om een
afstemming tussen de verschillende instellingen tot
stand te brengen. Vooral de complementariteit tus-
sen de verschillende opleidingsvormen voor vol-
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wassenen zal daarbij van belang zijn, zonder over
te gaan tot een fusie van deze verschillende
opdrachten. Het is bovendien de eerste maal dat
dit probleem structureel wordt bekeken.

Het geplande koepeldecreet "permanente vor-
ming" zal onder de coördinatie van de minister-
president gebeuren. Alle betrokken departementen
zullen daarbij worden gecontacteerd. Zo zal ook
het ontwerpdecreet op het volwassenenonderwijs
daarop worden afgestemd.

De minister hoopt verder dat het voorziene bedrag
voor de externe medewerkers uiteindelijk te hoog
zal geschat zijn. Deze externe begeleiders zullen
een normale wedde ontvangen. In het vooropge-
stelde bedrag zitten ook secretariaatskosten en
dergelijke. Er wordt geen nieuwe dienst opgericht.
De formule van externen is volgens hem de enige
manier om op dit vlak vooruitgang te bewerkstelli-
gen.

De "eenmaligheid" is volgens de minister gebon-
den aan de voorwaarde dat er al dan niet een
oplossing kan worden gevonden. Hij wil daar ook
mee aangeven dat dit geen continue programma
zal zijn. Bovendien heeft men, buiten enkele volks-
hogescholen, met burgerschapsvorming weinig of
geen ervaring. Deze vorming maakt ook deel uit
van het "levensbreed" en "levenslang" leren, maar
is nauwelijks aanwezig in de niet-beroepsgerichte
vorming. Iedereen zal hiertoe projecten kunnen
indienen. Een dubbele subsidiëring zal niet moge-
lijk zijn voor organisaties die projecten indienen
waar zij reeds subsidies voor ontvangen via andere
programma's, zoals volksontwikkeling. Het moet
dus gaan om innovatieve projecten over democra-
tische burgerschapsvorming.

De minister deelt voor wat betreft de koppeling
van de permanente vorming naar de arbeidsmarkt
toe mee dat er in het VESOC op 4 juni 1997 een
nieuw overleg zal plaatsvinden over dit gegeven.
Hij is ervan overtuigd dat dit project enkel kan luk-
ken als het veld hier bij wordt betrokken. Hij zal
nadien de commissie een geactualiseerde nota over
deze problematiek voorleggen.

Tenslotte beaamt hij dat de Europese middelen bij
de coördinatie moeten worden gemobiliseerd.
Anderzijds is het ook de bedoeling om de kredie-
ten voor de permanente vorming de slapende kre-
dieten van de sectorale fondsen, ook wel Doorn-
roosje genoemd, hierbij te betrekken. De kredieten
permanente vorming dienen op die manier als hef-

boom voor andere noodzakelijk bijkomende mid-
delen.

B. Wetenschapsbeleid

De heer Chris Vandenbroeke verwijst naar de voor-
stelling van en de gedachtewisseling over het
"Speurboekje 1996" in de Commissie voor Onder-
wijs, Vorming en Wetenschapsbeleid. Hij herinnert
eraan dat de minister toen een snelle actualisatie
van dit Speurboekje had aangekondigd.

Mevrouw Cécile Verwimp-Sillis vraagt waar de 3
personeelsleden, waarvoor in programma 71.1
Algemeen Wetenschapsbeleid een budgetverho-
ging van 3,6 miljoen frank is voorzien, zullen wor-
den ingezet.

Mevrouw Gracienne Van Nieuwenborgh verwijst
naar de begrotingsbespreking 1997 waar zij reeds
gevraagd had om via het wetenschapsbeleid de
Nederlandstalige archief- en documentatiecentra
te willen ondersteunen. Deze centra hebben zowel
een binnen- als buitenlandse uitstraling. Daarbij
vernoemt zij de ontsluiting van bepaalde archieven
door AMSAB in Rusland. De heer Chris Vanden-
broeke vraagt daarop dat ook de andere drie
erkende archief- en documentatiecentra bij een
mogelijke ondersteuning vanuit wetenschapsbeleid
zouden worden betrokken.

De minister antwoordt dat de actualisatie van het
"Speurboekje" binnen een zeer afzienbare tijd is
voorzien. De nieuwe uitgave zal bestaan uit een
"Speurboek" en een "Speurboekje" waarbij het
laatste een gepopulariseerde versie is van het eer-
ste.

De 3 extra personeelsleden binnen het programma
Algemeen Wetenschapsbeleid zullen volgens de
minister bij de Administratie voor Wetenschap en
Innovatie, AWI, worden ingezet ter ondersteuning
van specifieke projecten rond bibliometrie en eva-
luatie van instellingen en instrumenten.

Met betrekking tot de archief- en documentatie-
centra verduidelijkt de minister dat het onderzoek
van deze centra niet tot het klassiek wetenschappe-
lijk onderzoek wordt gerekend. Dit onderzoek kan
dan ook niet in de huidige benadering van het fun-
damenteel of toegepast onderzoek worden
geplaatst. Door het specifieke en waardevolle
karakter van dit onderzoek heeft hij reeds enige
maanden terug de opdracht gegeven een oplossing
te zoeken via de creatie van een specifieke onder-
steuning in het wetenschappelijk onderzoek. Hij
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hoopt bij de begroting voor 1998 daar in te slagen.
De 4 erkende archief- en documentatiecentra zul-
len daarbij in beschouwing worden genomen.

III. Artikelsgewijze bespreking en indicatieve
stemmingen 

A. Decreetsbepalingen

Artikel 9 (§3 Programma 11.50)

Bij dit artikel worden geen opmerkingen geformu-
leerd.

Artikel 9 (§3 Programma 11.50) wordt met 7 stem-
men bij 6 onthoudingen aangenomen.

B. Begrotingstabel

Programma's 11.50 en 71.10

Bij deze programma's worden geen opmerkingen
geformuleerd.

De programma's 11.50 en 71.10 worden met 7
stemmen bij 6 onthoudingen aangenomen.

Programma 71.20

Een amendement van de Vlaamse regering strekt
ertoe de code in het opschrift "(03)" te vervangen
door de code "(01)" (Stuk 19-A/2). Dit is een ver-
betering van een materiële vergissing.

Het amendement en het aldus geamendeerde pro-
gramma 71.20 wordt met 7 stemmen bij 6 onthou-
dingen aangenomen.

III. MIDDENSTANDSOPLEIDING EN LAND-
BOUWVORMING

I. Inleidende uiteenzetting door de heer Luc Van
den Bossche, minister vice-president van de
Vlaamse regering, Vlaams minister van Onder-
wijs en Ambtenarenzaken

De enige aanpassing in dit bevoegdheidspakket
betreft de vermindering van de subsidie aan het
VIZO met 2,3 miljoen frank. Die vermindering is
het gevolg van een desindexatie.

II. Artikelsgewijze bespreking en indicatieve stem-
mingen 

Begrotingstabel

Programma's 52.20 en 54.20

Bij deze programma's worden geen opmerkingen
geformuleerd.

De programma's worden met 8 stemmen bij 4 ont-
houdingen aangenomen.

IV. BEROEPSOPLEIDING

I. Inleidende uiteenzetting door de heer Theo
Kelchtermans, Vlaams minister van Leefmilieu
en Tewerkstelling 

De minister verklaart dat de initiële dotatie ten
bedrage van 3.133,3 miljoen frank aan de VDAB
op de basisallocatie 52.10.41.01 met 180 miljoen
frank wordt verhoogd tot 3.313,3 miljoen frank.
Deze vermeerdering dient voor het programma
Beroepsopleiding van de VDAB en is ingegeven
door de bekommernis om de vermindering van de
Europese ontvangsten te compenseren. Op deze
wijze voorkomt men dat de VDAB niet langer aan
de verplichtingen van het beheerscontract ten aan-
zien van werkzoekenden zou kunnen voldoen. Ook
in het kader van de VESOC-afspraken werd
gesteld dat het initiële krediet niet voldoende was
om aan de bijkomende opdrachten tegemoet te
komen. De minister stelt nog dat deze vermeerde-
ring recurrent is omdat het een structureel pro-
bleem is. Daarbij wijst hij erop dat hij dit probleem

Stuk 19-A (1996-1997) – Nr. 4-F 16



reeds bij de bespreking van de begroting 1997
heeft aangehaald.

De voorbije jaren heeft de VDAB deze verminde-
ring van Europese middelen kunnen opvangen,
zodat het tekort in 1997 herleid kon worden tot 180
miljoen frank. De maatregelen die daartoe nodig
waren zijn :

– het niet langer betalen van de uurpremie
beroepsopleiding voor cursisten minder dan 1 jaar
werkloos ;

– de overheveling van 50 miljoen frank van T-Inte-
rim naar de begroting 1997 ;

– besparingen op de werkingsuitgaven ;

– besparingen op investeringsuitgaven, wat bij de
beroepsopleiding wat betreft het materiaal op
machines niet langer houdbaar is ;

– de niet-vervanging van afgevloeide personeelsle-
den, waardoor de personeelsuitgaven in 1996 voor
het eerst daalden ;

– de verwerving van middelen uit betalende activi-
teiten.

De minister verwijst nog naar de audit van de
VDAB, uitgevoerd door Coopers & Lybrand, die
een aantal suggesties tot optimalisatie geeft. Een
betere efficiëntie zou volgens de auditors gereali-
seerd kunnen worden via een betere sturing op
standaarden en normen, het afbouwen van het aan-
tal STD's, het verder informatiseren en rationalise-
ren en het uitwerken van een begeleidingsplan. Ten
behoeve van deze efficiënte werking moet de hui-
dige organisatiestructuur worden aangepast. De
minister benadrukt evenwel dat de VDAB parare-
gionale B is, met autonoom beheer door de sociale
partners. Dit houdt in dat de implementatie van
deze manier van werken de verantwoordelijkheid
is van het beheerscomité van de VDAB. Hij stelt
wel dat in het kader van de besprekingen in het
VESOC rond de rol, positie en autonoom karakter
van de VDAB op de Vlaamse arbeidsmarkt, nieu-
we afspraken zullen worden gemaakt. Hij vermeldt
dat hij in de Commissie voor Economie en Tewerk-
stelling een brede uiteenzetting heeft gegeven en
verwijst voor meer informatie naar het verslag van
de bespreking van de begrotingsaanpassing 1997 in
deze Commissie.

De minister besluit dat naar de begroting van de
VDAB voor 1998 toe, de verhoging van het begro-

tingskrediet voor 1997 met 180 miljoen frank als
basisgegeven zal worden beschouwd.

II. Vragen en opmerkingen van de leden, met ant-
woord van de minister

Op vraag van mevrouw Sonja Van Lindt zal de
minister aan de leden de conclusies bezorgen van
de audit van de VDAB.

De heer Chris Vandenbroeke werpt op dat het
onderwijs vandaag zeer sterk door de arbeidsmarkt
wordt bevraagd. Ook de sector beroepsopleiding
ontsnapt niet aan dit gegeven. Bovendien wordt de
samenleving geconfronteerd met een voortschrij-
dende dualisering. Oorzaken daarvan zijn de mun-
dialisering en het informaticawezen. Deze ontwik-
kelingen zijn weliswaar zinvol, maar velen kunnen
de snelheid waarmee ze gebeuren, niet volgen. Hij
vraagt zich af of de terbeschikking gestelde midde-
len voor beroepsopleiding wel zullen volstaan om
aan deze groepen tegemoet te komen.

De minister verklaart dat zijn beleid reeds vanaf
1996 het accent legt op die groepen die op het punt
staan af te haken in dit dualiseringsproces. Ook de
werkgevers worden met sensibiliseringsacties via
STC's, informatievergaderingen en bezoeken aan
projecten daarbij betrokken. De werkgevers schrij-
ven bepaalde laaggeschoolde of langdurig werklo-
ze mensen te vroeg af. Zij moeten inzien dat het
niet altijd vanzelfsprekend is mensen aan te wer-
ven met een hogere kwalificatie dan nodig is voor
bepaalde functies. Er wordt op het terrein ook zin-
vol wetenschappelijk onderzoek gedaan met als
doel instrumenten aan te reiken om deze risico-
groepen terug op te vissen.

Het beheerscontract met de VDAB is in het begin
in dit kader wel een storende factor geweest.
Instellingen van openbaar nut moeten volgens de
minister duidelijke afspraken maken over de ter
beschikking gestelde middelen. Het voorbije jaar is
deze discussie te zeer gevoerd vanuit een onvolle-
dig dossier. De VDAB had namelijk niet altijd per-
tinente antwoorden over het efficiënt werken en
het optimaal aanwenden van de middelen. Met de
audit die ondertussen is afgerond, is dit dossier ver-
volledigd zodat over de rol van de VDAB in het
tewerkstellingsbeleid in Vlaanderen nu wel een
gefundeerde discussie kan worden gevoerd. Bud-
gettair zal zich dat vertalen in de begroting 1998.

De heer Ludo Sannen verwijst naar de conceptno-
ta inzake permanente vorming die door de Vlaam-
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se regering op 18 maart 1997 werd goedgekeurd.
De bedoeling daarvan is onder meer dat de centra-
le coördinatie tussen de opleidingsvormen voor
volwassenen, zoals de VDAB, VIZO en OSP, zal
verstevigd worden door een protocol. In een latere
fase zou er ook een koepeldecreet komen over
permanente vorming. Ondertussen bereidt de
minister van onderwijs een decreet op het volwas-
senenonderwijs voor en is de audit van de VDAB
zopas afgerond. Hij vraagt hoe al deze initiatieven
op elkaar zullen worden afgestemd.

De minister antwoordt dat de coördinatie van de
permanente vorming zal gebeuren door de minis-
ter-president in overleg met de Vlaamse regering.
De VDAB zal als volwaardige partner worden
betrokken. De middelen van het programma Per-
manente vorming zullen worden verdeeld volgens
de inhoud van de projecten die men voorstelt. Men
zal dus geen criteria bepalen. In het VESOC zal
worden overlegd over de concrete modaliteiten
van de projecten die voor ondersteuning in aan-
merking komen.

De heer André Van Nieuwkerke uit zijn bezorgd-
heid over de aansluiting van het onderwijs op de
arbeidsmarkt. Zo heeft de hervorming van het
secundair onderwijs onder meer tot doel te vermij-
den dat jongeren zonder kwalificaties op de
arbeidsmarkt terecht komen. Vandaag zou onge-
veer 15 à 20 % van de afgestuurde jongeren geen
voldoende kwalificatie hebben. De hoogtechnolo-
gische samenleving is daar niet vreemd aan. Toch
blijkt er nog behoefte te zijn aan laaggeschoolde
arbeid. Hij vraagt of hier cijfers over bestaan ?

De minister verklaart dat hij geen algemeen zicht
heeft op de behoeften van de arbeidsmarkt. De
opdracht van de VDAB bestaat erin vraag en aan-
bod op elkaar te laten aansluiten. De VDAB legt
daartoe bindingen met de sectorale partners die de
arbeidsmarkt wel goed kennen. Zij proberen
immers de markt te scannen. De VDAB voelt daar-
bij aan dat er inderdaad veel vraag is naar laagge-
schoolden. In het beheerskontrakt staat dat de
VDAB minstens 70% van de doelgroep laagge-
schoolden, langdurig werklozen en dergelijke moet
uitmaken. In 1996 was dit 80% met een doorstro-
ming van ongeveer 60%. Uit de cijfers van vraag
en aanbod blijkt dat de basisindustrie nog veel toe-
komst biedt voor deze doorstroming. De grote vra-
gers zijn daarbij de bewakingssector, de grafische
sector, de vervoer- en distributiesector en zelfs de
bureautica en informaticasector met het oog op de
invoering van de Euro.

De heer Chris Vandenbroeke meent dat er ook
rekening moet worden gehouden met een gediffe-
rentieerde regionale middeleninzet met extra
impulsen. Er zijn namelijk grote regionale verschil-
len op te tekenen uit de VDAB-cijfers. Er is een
logische maar sterke correlatie tussen de prestatie
van een regio en de inspanningen van de VDAB-
resultaten als succes op de arbeidsmarkt.

De minister haalt aan dat dit probleem ook in de
audit van de VDAB aan bod is gekomen. Een opti-
malisatie van de middelen dringt zich inderdaad op
via decentralisatie, deconcentratie. Uit de audit
blijkt anderzijds dat de STD's op een te kleine
schaal werken. Daarom is er het voorstel om de
efficiëntie en de schaalgrootte te verhogen door
het aantal STD's van 18 te verlagen tot 12. Hij
besluit dat een gedifferentieerde subregionale wer-
king ook in de lijn ligt van de subregionale coördi-
natie-opdracht van de minister-president inzake de
permanente vorming.

III. Artikelsgewijze bespreking en indicatieve
stemmingen 

Begrotingstabel

AFDELING I

PROGRAMMA 52.10

Bij dit programma worden geen opmerkingen
geformuleerd.

Het programma 52.10 wordt met 8 stemmen bij 4
onthoudingen aangenomen.

De verslaggever, De voorzitter,

Jos DE MEYER Gilbert VANLEENHOVE

Stuk 19-A (1996-1997) – Nr. 4-F 18


